
چرا حرارت سنج های اجتماعی را 
جدی نمی گیرید؟!

یکی از معضلات و مشــکلات نظام مدیریتی کشور 
اتخــاذ تصمیمات خلق الســاعه و دنبــال روی از 
موج هاست، تصمیماتی که نه تنها با اقبال عمومی 
روبرو نمی شود، بلکه باعث تنش آفرینی در جامعه 
و ایجاد مواضع مختلف علیه آن تصمیم در ســطح 

کشور است.
تازه ترین اقداماتی از این دســت بــه این موضوع 
برمی گردد که هفته گذشــته شــورای شهر تهران 
تصویــب کرد نام خیابان »بیســتون« در شــمال 

میدان فاطمی به نام شهید »سنوار« تغییر یابد!
در پی اعلام این خبر، فضای عمومی علیه شــورای 
شــهر و تصمیمش چنان متشنج شد که این شورا 
مجبور به عقب نشــینی شد و اعلام نمود که جای 
مناسب تری برای نام شهید سنوار پیدا خواهد کرد.
اکنون باید بپرسیم چرا؟ چرا شورای پایتخت ایران 
باید به گونه ای رفتار کند که شهروندان پایتخت علیه 
آن تصمیم موضع گیری شــدید کنند؟ چرا شورای 
شــهر باید به افزایش فاصله بین خود و شهروندان 

کمک کند و بر بی اعتمادی اجتماعی بیفزاید؟
تغییر نام خیابان بیســتون، باعث شــد تــا مردم از 
دیدگاه تاریخی و وطن دوستی در واکنش های خود 
به سوابق و پیشینه تاریخی بیستون و جایگاهش در 
تاریخ و فرهنگ ایران اشاره کنند و شورا را متهم به 
ضد فرهنگ و ضــد تاریخ ایران جلوه دهند و جالب 
اینجاســت، آش این اقدام غیر منطقی شورای شهر 
تهران چنان شــور شــد که خانم نرجس سلیمانی 
عضو این شــورا و دختر ســردار شــهید حاج قاسم 
ســلیمانی در موضع گیری تنــدی علیه این تغییر 
نام بگوید؛»بیســتون در زبان فارسی یک  نام خاص 
و ارجمند است که فقط به یک مکان تاریخی اشاره 
ندارد بلکه واژه ای است در ورای حروف خود اتصالی 
معنادار با فرهنگ و ادب ایــران و ایران زمین دارد، 
بازخورد های منفی نسبت به تغییر نام این خیابان ولو 
بخشی از این خیابان کاملًا قابل پیش بینی بود و به 
همین جهت در جلسه قبل شورا که از نتیجه جلسه 
کمیسیون نام گذاری در دستور جلسه جاری مطلع 
شدم بلافاصله نســبت به تبعات این تغییر به اعضا 
کمیسیون هشــدار دادم، اما به نظر بنده این مسائل 
خود یک مراجعه به دماسنج حرارت اجتماعی است.«
سوال شهروندان از مهندس چمران رئیس شورای 
شهر تهران این است مگر شما نمی دانید، بیستون 
کرمانشــاه به  عنوان بزرگ ترین  ســنگ  نبشــته 
تاریخی جهان مربوط به دوره هخامنشیان است که 
در حدود ســال ۵۲۰ پیش از میلاد بر روی دامنه 
کوه پرآوازه بیســتون ساخته شده است. این سنگ  
نبشته در ســه نسخه زبان فارســی باستان، زبان 
ایلامی و زبان اکدی به خط میخی نگاشــته شده و 
یکی از مهمترین عوامل مؤثر در رمزگشایی از زبان 

فارسی باستان و خط میخی بوده است.
چرا رئیس و اعضای شــورای شهر اینقدر با تاریخ 
و فرهنگ کشــور خود بیگانه هستند و نمی دانند 
که ایــن مجموعه بی نظیر در تاریــخ ۱۵ دی ماه 
ســال ۱۳۱۰ ثبت ملی شــده و در  سال ۲۰۰۶ در 
سی ام نشســت شورای ثبت میراث جهانی یونسکو 
در دبیرخانه این ســازمان به ثبت جهانی درآمده 
است؟! به راســتی جناب دکتر چمران، چرا اینقدر 
بیگانــه با فرهنگ و تاریخ اصیل ایرانی، چرا اینقدر 
نامهربــان با نام و نشــان های جغرافیای تاریخی و 
مشــاهیر این کشــور؟ آقای رئیس شــورا و دیگر 
اعضای شورای شــهر که به تغییر نام رأیب دادید 
می دانید چند بیت شــعر در ادبیات ما وجود دارد 

که اسم بیستون در آن به کار رفته است؟
ای کاش شــما و اعضای شورای شهر تهران اینقدر 
نســبت به تاریخ و تمدن ایران بی توجه نمی شدید 
و بر اســاس منطق در این شــرایط مبهم و گنگ 
منطقــه ای دیوار بی اعتمادی بیــن خود و مردم را 
بلندتر نمی کردید؟ ای کاش بعد از این همه ســال 
به حرارت سنج های اجتماعی توجه داشتید و خود 

را انگشت نمای خاص و عام نمی کردید!
 مخلص کلام این که:

رنج گل بلبل کشید و بوی گل را باد برد
بیستون را عشق کند و شهرتش فرهاد برد

 باید مراقب سوءاستفاده دشمن 
از فضای مجازی بود

معاون تربیــت و آموزش ارتش برخی از مخاطرات 
فضای مجازی و ســایبری را یادآور شــد و گفت: 
فضای مجازی مورد سوءاستفاده دشمن قرار گرفته 

است که در این وضعیت باید مراقب بود.
امیر علیرضا شــیخ در جمع دانش پژوهان دهمین 
آموزشگاه های  مشترک  نظامی  جامعه پذیری  دوره 
درجــه داری ارتــش، یادبود شــهید اســتواریکم 
محمدمهــدی شــاهرخی فر گفت: حــوادث اخیر 
منطقه نشــان داده اســت که باید مراقب تیرهایی 
که از ســمت دشمن شلیک می شود، بود؛ چرا که 
سنگری که می تواند سربازان را از تیررس دشمنان 
در امــان نگه دارد، اعتقاد قلبی قوی و مســتحکم 
اســت. وی برخی از مخاطرات فضــای مجازی و 
سایبری را یادآور شد و گفت: فضای مجازی مورد 
سوءاســتفاده دشــمن قرار گرفته است که در این 

وضعیت باید مراقب بود.

نکتهسنج!

رئیس جمهور در تشریح نتایج سفر دو روزه دولت به استان 
خراســان شــمالی، از تخصیص قریب به ۳۵ هزار میلیارد 
تومان اعتبار جهت پیگیری پوژه های اولویت دار این استان 
تا پایان سال آینده خبر داد و اعلام کرد: برای رشد استان 
از هر آنچه که از دست مان برمی آید، کوتاهی نخواهیم کرد.
دکتر مســعود پزشکیان شامگاه پنجشــنبه در پایان سفر 
دولت وفاق ملی به خراسان شمالی، در گفتگویی تلویزیونی 
در تشــریح نتایج سفر دو روزه دولت به این استان، با بیان 
اینکه »خراسان شمالی گنجینه ای از فرهنگ ها و قومیت ها 
اســت که در کمال وفاق با همدیگر زندگی می کنند«، بر 
لزوم اتمام طرح هــای نیمه تمام در اســتان های مختلف 
تاکید کرد و گفت: شاید نشود همه طرح های نیمه تمام در 
استان خراسان شمالی را تا پایان دولت چهاردهم به پایان 
رساند، اما بر اساس اولویت بندی ها و کارهایی که می توان 
در اســتان انجام داد، در جلسه شورای برنامه ریزی استان 

که امروز تشکیل شد، تصمیماتی اتخاد گردید.
وی عنوان کرد: بر اساس مصوبات جلسه شورای برنامه ریزی 
استان خراسان شــمالی، مقرر شد که نزدیک به 7 هزار و 
۳۰۰ میلیارد تومان از بودجه عمومی به پروژه های مختلف 
راه، کشــاورزی، بهداشــت و درمان، آمــوزش و پرورش و 
مســائل فرهنگی اســتان تخصیص داده شــود. همچنین 
بانک هــا نیز نزدیک به ۲۰ هزار میلیارد تومان تعهد کردند 
تا برای توســعه تجارت و صنعت و بخش خصوصی اعتبار 
اختصاص دهند. همچنین مقرر شــد تا شرکت های دولتی 
و نیمــه دولتی و غیر خصوصــی نزدیک به ۶ هزار میلیارد 
تومان در استان سرمایه گذاری کنند. ۲ هزار میلیارد تومان 
نیز برای پروژه بزرگ آبرســانی از ســرانی به کل اســتان 
تخصیــص یافت؛ پروژه ســرانی یک پروژه بســیار مهم و 
بزرگی است که بر اساس گفته کارشناسان مشکل آب کل 

استان را با این پروژه می توان حل کرد.
پزشــکیان با بیان اینکه »جمعاً نزدیک به ۳4 هزار میلیارد 
تومان تا سال آینده به استان خراسان شمالی و پروژه های 
این اســتان تخصیص خواهد یافت«، اظهار کرد: بر اساس 
مصوبات امروز، هماهنگی های لازم انجام شد تا در خصوص 
مسیر راه آهن بجنورد به مشهد، دولت نیز همراهی لازم را 
داشته باشد. همچنین درباره پروژه پتروشیمی نیز قرار شد 
که ما کمک کنیم و آنها نیز اعتباری تخصیص دهند تا این 

پروژه راه اندازی شود.
رئیــس جمهور ادامه داد: یکی از مباحث مهمی که در این 

ســفر درباره آموزش و پرورش تصمیم گرفتیم این بود که 
تلاش کنیــم بدون تخصیص اعتبار اضافــی و با اعتبارات 
موجود و با مشــارکت مردم، تمام مشــکلاتی را که از نظر 
فضا برای آموزش و پرورش در اســتان خراسان شمالی با 
آنها مواجه هستیم، تا ســال آینده برطرف نماییم و دیگر 
 مشــکلی در زمینــه فضای آموزشــی برای ســال ۱4۰۵ 

باقی نماند.
وی اضافــه کرد: علاوه بــر این مباحث، هم در ســاختار 
مدیریــت و هم در برنامه آموزش و پــرورش، روش و نوع 
آموزش در مــدارس دولتی تغییر و ارتقــا خواهد یافت و 
طوری نخواهــد بود که کســانی که در مــدارس دولتی 
هستند، از نظر آموزش و کیفیت از کسانی که پول دارند و 
در مدارس غیرانتفاعی تحصیل می کنند، عقب تر بمانند؛ با 
کمک دانشگاه ها و همراهی وزارت آموزش و پرورش و خود 
اســتان ها، کاری خواهیم کرد که ساختار و شکل آموزش 
و همچنین ابزار و مســائل مورد نیاز را در کلاس ها تامین 
کنیم تا نســل آینده ای که قرار است در کشور مدیریت را 
به دســت بگیرد، خلاق، توانمنــد، هنرمند و عالم و همراه 

باشد تا بتواند مشکلات کشور را در آینده با قدرت بیشتری 
برطرف نماید.

رئیس جمهور در ادامه در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه 
آیا کمکی به صدا و ســیما در خصوص شبکه های استانی 
انجام می شــود؟ با تاکید بر اینکه اعتباراتی برای مســائل 
فرهنگی استان تعیین شــده است، عنوان کرد: ما از آقای 
جبلی رئیس سازمان صداوســیما بارها در جلسات دولت 
تشــکر کرده ایم، الان نیز باید از صدا و ســیما در رابطه با 
اقدامات و تلاش هایی کــه برای کنترل مصرف برق، گاز و 
گرمایش انجام می دهد و همچنین همراهی های دیگری که 
دارند، تشکر کنیم. قبلًا قول دادیم و الان نیز قول می دهیم 
که از هر کمکی برای اینکه صدا و ســیمایی توانمند و در 

ضمن صادق و درست به وجود بیاید، کوتاهی نکنیم.
پزشــکیان تاکید کرد: معتقدم که کشور را ما باید درست 
کنیم و ما درســت می کنیم و اگر خراب اســت ما در حال 
خراب کردن آن هســتیم؛ همــه مدیرانی که کار می کنند 
ایــن قدرت را دارند تا بهــره وری و رضایتمندی را افزایش 
دهند و مدیریت خود را اصلاح و تلاش کنند، تا ســازمان 

و ارگانی که مســئول آن هستند را دو گام جلو ببرند. اگر 
ما این باور را داشــته باشیم، قادر خواهیم بود در هر جایی 
که قــرار گرفتیم، رضایت مندی مــردم را افزایش دهیم، 
هزینه ها را کاهش دهیم، کیفیت را بالا ببریم و کشور را به 
جایی برسانیم که در چشم انداز و دیدگاهی که مقام معظم 
رهبری ترســیم کرده اند الگو و در منطقه اول شویم. باید 
نگاه و رفتار و عملکردمان به گونه ای باشد که به چشم انداز 

تعیین شده دست یابیم.
پزشــکیان در پاسخ به پرسشــی درباره زمان تحقق وعده 
دولت درباره افزایش یک و نیم برابری سهم استان خراسان 
شــمالی از اعتبارات نیــز اظهار کرد: بر اســاس مصوبات 
جلسات، قرار شــد که ۳۵ هزار میلیارد تومان امکانات به 
استان بیاید، اما این پول چیزی نیست که بتوان کسری ها 
با آن را برطرف کرد. اعتبار و ســرمایه ما نیروهای انسانی 
هســتند و اگر ما از توان نخبگان استفاده و بستر را فراهم 
کنیم و برای آنها مانعــی ایجاد نکنیم، آنها می توانند همه 
چیــز را تغییر دهند؛ قدرت در خود ماســت اگر بدانیم و 

گرفتاری ها در خود ما است اگر ندانیم.
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پزشکیان در تشریح نتایج سفر دولت وفاق ملی به خراسان شمالی:

برای رشد استان خراسان کوتاهی نخواهیم کرد

معاون پیگیری های ویژه دفتر شهیدرئیسی روایت هایی 
از مدیریت جهادی ایشان، برای حل ناترازی های مختلف 

را بیان کرد.
با وجود اینکه بسیاری از شاخص های اقتصادی در زمان 
شروع دولت ســیزدهم وضعیت مطلوبی نداشت، شهید 
رئیســی و مجموعه دولت ســیزدهم توانســتند در ۳4 
ماه فعالیت، شــاخص ها را ســر و سامان داده و با تلاش 
جهادی و شبانه روزی این فرصت را برای رئیس جمهور 

جدید مهیا کنند تا اقتصاد کشور را جهش دهد.
بــه گزارش فارس گرچه دولت ســیزدهم نتوانســت با 
ریاســت جمهوری شهیدرئیسی به ایستگاه پایانی برسد 
اما در همین عمر ۳ ســاله نیز  بسیاری از مشکلاتی که 
در ســال پایانی دولت دوازدهم خضوصا در ناترازی های 
مختلف برُوز و ظهور یافت، با پیگیری دولت ســیزدهم 

برطرف شد.
مهــدی مجاهــد معــاون پیگیری هــای ویــژه دفتر 
شهیدرئیســی روایت هــای از مدیریت جهادی ایشــان 
برای حــل ناترازی های مختلف را بیان کرد که در ادامه 

جزئیات آن آمده است:

دیپلماسی منطقه ای قحطی نان را حل کرد
معاون دفتر شــهید رئیسی با اشــاره به قحطی نان در 
ابتدای ریاســت جمهوری شهید رئیســی، گفت: سال 
۱4۰۰ وقتی شــهید رئیســی دولــت را تحویل گرفت 
تعدادی از مســئولان امنیتی گفتند بروید به فکر باشید 
که شهریور قحطی نان در کشور دارید. وی افزود: ماجرا 
ایــن بود که دولت وقت 4.۵ میلیــون تن گندم خریده 
بود و ۶ میلیون تن گندم نیاز داشــتیم. با فعال ســازی 

دیپلماسی منطقه ای گندم تامین شد.

 رکورد ساخت نیروگاه برق
 در دولت سیزدهم شکسته شد

مجاهد با روایت خاطــره ای از ناترازی های برق موجود 
در کشــور قبل از تحویل دولت سیزدهم، گفت: شهید 
رئیســی در زمانی که مجلس خبرگان بودند چون عضو 
هیئت رئیســه بودند در ساختمان پاستور اتاق داشتند، 
یک روز که خدمت ایشــان رسیدم عرض کردم که چرا 
برق ها را خاموش کرده اید، ایشــان فرمودند برق های ما 
هم قطع شــده است.وی افزود: در آن زمان ناترازی های 
زیادی وجود داشت، مسئول وقت وزارت نیرو در جلسات 
با شهید رئیسی بارها می گفت که ما هشدار داده بودیم 

ولی کسی از مسوولین دولت به حرف ما گوش نمی کرد. 
در آن مقطع می گفــت که حدود چهل، پنجاه همت به 
بخش خصوصی بدهکار هستیم، نیروگاه ها ساخته نشده 
و ۲۲ هزار مگاوات ناترازی داشــتیم. مجاهد تاکید کرد: 
دولت ســیزدهم حدود ۱۰ هزار مگاوات برق تولید کرد، 
رکورد ســاخت نیروگاه برق در کشور شکسته شد و در 
کمتر از یک ســال، نیروگاه سیکل ترکیبی هم تاسیس 

شد.

 با نهضت آب  رسانی
مشکل آب شرب 5 هزار روستا حل شد

مجاهد همچنین در مــورد تنش های آبی ابتدای دولت 
سیزدهم، گفت: تابستان ۱4۰۰ تنش های آبی خوزستان 
منجر به درگیری های مســلحانه در این استان شد. در 
ابتــدای دولت هم که به اســتان ها ســفر می کردیم، از 
وضعیت آبی کشــور وحشت کرده بودیم.وی افزود: سال 
۱4۰۱ در مقطعی آب مردم همدان تمام شد و ما دو سه 
روز با تانکر در شــهر آب توزیع می کردیم، چون پروژه 
ســدی همدان ۱۰ ســال بود که به نتیجه نرسیده بود، 
در کمتر از یک ســال این پروژه کامل شــد و مشــکل 
آب شــرب مردم هم حل شــد. مجاهد عنوان کرد: در 
دولت سیزدهم، معضل آب شرب مردم سنندج، همدان، 
خوزستان و اصفهان حل شد. نهضت آبرسانی هم که در 
کشــور فعال شد به بیش از ۵۰۰۰ روستا آبرسانی انجام 

شد و مشکل آن ها حل شد.

 شهیدرئیسی ماهانه 
جلسات شورای عالی مسکن را برگزار می کرد

معــاون دفتــر شهیدرئیســی در مورد پیگیــری ویژه 
شهیدرئیســی برای حل معضل مسکن مردم، گفت: چرا 
شهیدرئیســی خودش را در قضیه مسکن بدهکار مردم 
کرد؛ ایشان مگر نمی دانست که مثل حوزه های برق، گاز 
و آب در حوزه مســکن هم ناترازی داریم؛ چون سال ها 

در کشور، مسکن ساخته نشده بود. 
وی افزود: دلیلش این بود که شهیدرئیسی نگاه مسئولانه 
به مســائل کشــور داشــت و اینطور نبود که چیزی را 
گــردن نگیرد. اگــر رئیس جمهور متولی حل مســائل 
نباشــد، قطعاً بقیــه افراد نیز پیگیر حــل آنها نخواهند 
بود. شــهید رئیسی هر ماه جلســه شورای عالی مسکن 
 را برگزار می کرد و به بانک ها فشــار می آورد تا به مردم 

وام دهند.

شهید رئیسی برای حل ناترازی های مختلف چه کرد؟ 
۲ سکوی اینترنتی »واتس آپ« و »گوگل پلی« از ساعات 
اولیه روز چهارشــنبه ۵ دی ۱4۰۳ در دسترس کاربران 
ایرانی قرار گرفت. شــورای عالی فضای مجازی به رفع 
فیلتــر از این ۲ ســکوی اینترنتی در گام نخســت رفع 

فیلترینگ با اکثریت آرا رای داد.
حجت الاســلام سید جواد حســینی کیا، نماینده مردم 
کرمانشــاه در مجلس شــورای اســلامی و نایب رئیس 
کمیســیون صنایع مجلس در گفت وگو با ایســنا که در 
ادامه میخوانید به برخی ابهامات و حواشی پیرامون رفع 

فیلترینگ برخی از سکوهای فضای مجازی پاسخ داد.
*پیــش از رفع فیلترینگ واتس آپ و گوگل پلی اخباری 
مبنی بر ارسال نامه ۱۳۶ نماینده مجلس به شورای عالی 

فضای مجازی منتشر شد، موضوع این نامه چه بود؟
بر خلاف اخباری که در فضای مجازی منتشــر شــده 
اســت، مبنی بر این که ۱۳۶ نماینده نامه ای به شورای 
عالی فضای مجازی ارســال کرده اند و خواســتار تداوم 
فیلترینــگ شــده اند، باید بگویــم موضوع ایــن نامه 
ساماندهی، نظام مندی و اجرای قوانین در فضای مجازی 
بوده اســت و این که بگوییم این نمایندگان مخالف رفع 

فیلترینگ بوده اند، اشتباه است.
*چرا رفع فیلترینگ به شکل گام به گام اجرا می شود؟

سکوهایی مانند تلگرام با رای قاضی و دستگاه قضا فیلتر 
شــده اند؛ بنابراین رفع فیلتر از چنین سکوهایی نیازمند 
است تا دوباره رای قاضی در دادگاه صالح هم عرض و یا 
بالاتر صادر شود تا حکم دادگاه پایین دستی خود را لغو 
کند؛ بنابراین باید مرحله به مرحله برای رفع فیلترینگ 

پیش برویم.
*آیا ســاز و کاری برای برخورد با فیلترشــکن ها نیز در 

طرح رفع فیلترینگ وجود دارد؟
قاعدتــاً وقتی ایــن طرح جلو بــرود در مراحل بعدی با 
فیلترشــکن  فروش هــا و مافیای آن برخــورد محکمی 

خواهد شد.
*گام اول رفع فیلترینگ را چگونه ارزیابی می کند؟

البته رفع فیلترینگی که امــروز اتفاق افتاد، مرحله اول 
نبوده اســت ؛ چرا که پیش تر در کمیته تعیین مصادیق 
مجرمانه چند گام برای رفع فیلترینگ انجام شــده بود. 
برای مثال واتساپ و برخی سکوهای فضای مجازی برای 
خبرنگاران، اســاتید دانشگاه ها، تجار و برخی افراد دیگر 
بــدون فیلتر بود. اما درحال حاضر برخی ســکوها برای 
عموم رفع فیلتر شــده اند. البته ما بــه یک نظام مندی 
جدی در فضای مجازی نیازمند هستیم. البته منظور از 

نیازمند شــدن، امنیتی کردن فضای مجازی نیست. اما 
افراد حقیقی و حقوقی باید مســئولیت رفتار خود را در 
فضای مجازی بر عهده بگیرند. این موضوع در همه جای 

دنیا نیز مرسوم است.
کاربران فضای مجازی از اینکه سکوهای خارجی موظف 
شــوند اطلاعات کاربران ایرانــی را در اختیار نهادهای 
مربوطه کشــور قرار دهند، نگران هستند. نگرانی مردم 

را چگونه باید برطرف کرد؟
مشکل ما با سکوهای مجازی خارجی بر سر این موضوع 
بوده است که آنان حاضر نمی شوند سرورهای خود را در 
ایران قرار دهند و چون این ســرورها در خارج از کشور 
هستند، دسترسی به اطلاعات کاربران ایرانی وجود ندارد 
و اتفاقا این سکوهای خارجی ادامه دهنده سیاست های 
دشــمنان جمهوری اسلامی هستند. بنابراین نیاز داریم 
تا اطلاعات کاربران در دسترس نهادهای مربوطه کشور 
قرار بگیرد تا در صورت بروز مشکل امنیتی برای کشور، 
ارگان و یــا افراد امکان برخــورد موثر با مجرمین وجود 
داشته باشــد. درحال حاضر در اینستاگرام حتی شاهد 
فروش اسلحه و مواد مخدر هستیم و اگر امکان برخورد 
با چنین افرادی وجود نداشــته باشــد، شاهد مشکلات 
متعددی در کشــور خواهیم بود. اما در کل نگاه بر این 
نیست که اشــراف اطلاعاتی بر تک تک کاربران ایرانی 
سکوهای فضای مجازی وجود داشته باشد. این موضوع 
در تمام جهان مرسوم است. برای مثال در روسیه تلگرام 
ممنوع است و یا در آمریکا برخی از سکوهای چینی در 

فضای مجازی ممنوع هستند.
*چرا در طرح رفع فیلترینگ، مجددا به سکوهای ایرانی 

کمک مالی و غیره می شود؟
برخی از سکوهای ایرانی در فضای مجازی حدود ۲۰ الی 
۳۰ میلیون کاربر دارند. به هرحال باید به این ســکوها 
کمک کنیم تا در سطح پلتفرم های خارجی قرار بگیرند. 
اگر همین سکوهای ایرانی را نیز نداشتیم درحال حاضر 
خیلی عقب تر بودیم و بالاخره کمک به پیام رســان های 
ایرانی را از یک جا باید شروع کرد. شهید طهرانی مقدم 
نیز از تراش کاری های کوچه پس کوچه های تهران برای 
ساخت موشــک های خود شروع کرد. اما امروز به جایی 
رسیدیم که هر هدفی را مشخص کنیم می توانیم منهدم 
کنیم و ان شــاءالله به روزی خواهیم رسید که سکوهای 
مجازی ما نیز در دنیا فراگیر شوند. اما مردم بدانند قرار 
نیســت تک تک پیام های کاربران در سکوهای ایرانی و 

خارجی خوانده شود. 

دنبال امنیتی کردن فضای مجازی نیستیم

اخبـــار

حجت الاســلام والمسلمین سیدحســن خمینی در دیدار مفتی اعظم کرواسی 
گفت: من با سوابق روابط سوریه و ترکیه آشنا هستم، اما بیشترین نفع این وقایع 
را اســرائیل برد. ترکیه بسیار خودخواهانه و غیرمسئولانه از شرایط ضعفی که بر 

اثر مسائل فلسطین پیش آمده بود، استفاده کرد.
سیدحسن خمینی در دیدار عزیز حســنویچ مفتی اعظم کرواسی که در جماران 
حضور یافته بود، فلسطین را موضوع اول جهان اسلام خواند و گفت: جهان اسلام 
با وقایع غزه، جنگ لبنان، شــهادت سیدحسن نصرالله و قضایای تلخ سوریه وضع 
بســیار پیچیده ای پیدا کرده اســت؛ البته من با سوابق روابط سوریه و ترکیه آشنا 
هستم، اما بیشــترین نفع این وقایع را اســرائیل برد. ترکیه بسیار خودخواهانه و 

غیرمســئولانه از شرایط ضعفی که بر اثر مسائل فلسطین پیش آمده بود، استفاده 
کرد. وی افزود: فکر نمی کنم مســائل سوریه به سادگی حل شود و تصور نمی کنم 
کشورهایی که در آن دخیل هستند به آسانی نقشی از پیش ببرند، ولی امیدواریم 

نتایج بعدی بیش از این به نفع اسرائیل نباشد. اسرائیل همیشه از طمع ورزی برخی 
مسلمانان نسبت به همدیگر استفاده کرده است. وی کماکان موضوع غزه را بحث 
اول جهان اســلام خواند و از ضرورت زنده نگه داشتن آن توسط همه مسسلمانان 
ســخن گفت و یادآور شد: شما به خاطر سابقه نسل کشی صرب ها بهتر می توانید 
موضوع نسل کشی در غزه را به دیگران توضیح دهید. دوستان شیعه ایران در دفاع 
از اهل ســنت مردانه ایستادند. باید در مقابل شیعه-سنی کردن مسائل مسلمانان 
بایســتیم و نگاه مذهبی و قومیتی کردن به مسائل سم مهلکی است. ما به قومیت 
مردم فلســطین توجه نکردیم و موضوع فلسطین را وجهه همت خود قرار دادیم. 

وی در پایان از مفتی حسنویچ به خاطر توجه به موضوع فلسطین قدردانی کرد.

سید حسن خمینی: 
 رفتار ترکیه در سوریه 

خودخواهانه و غیرمسئولانه بود

فرهاد خادمی


